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Pomohli naší p írod
U p íležitosti Dne Zem  jsme cht li 17. dubna zorganizovat v obci úklid. M li jsme v úmyslu

pomoct p írod  v místech, která jsou ozdobou Hrádku - okolí naší Olzy. Brigáda „Vy istíme naší
obec“ musela být, vzhledem k nep ízni po así, p esunuta o týden pozd ji. Další sobotu nebylo
o mnoho lépe. Po no ní bou ce bylo všude mokro, tráva už byla vysoká. Nep ijeli ani slíbení hosté.
Chyb lo málo a akce by byla definitivn  zrušena.

esto se u obecního ú adu sešlo dvanáct d tí z Hrádku, žák  1. - 7. t ídy eské i polské
školy. T chto 12 ochotník  spolu se dv ma organizátory naplnilo dev t plných igelitových

pytl  s odpadky, které se povalovaly na levém b ehu Olzy a v lese Vujtov . Nebyla to procház-
ka r žovým sadem, bylo nutno p ekonávat adu terénních p ekážek a to i s plnými pytli. Obdivoval
jsem, s jakým nasazením a vytrvalostí d ti pomáhaly naší p írod . A dobrá nálada byla pro n
samoz ejmostí.

Po skon ení úklidu jsme u Harcovianky vypili basu minerálek a šli opékat párky. Nakonec
jsme párkrát zahráli vybíjenou a rozešli se do svých domov  s pocitem dob e vykonané práce.
Dokonce jsme se stihli sp átelit.

Chci tímto lánkem pod kovat všem dvanácti ochotným d tem, bez kterých by nebylo
možné založit v Hrádku novou, užite nou tradici. V ím, že v p íštím roce se akce zú astní více
lidí i z ad dosp lých, protože ješt  spousta odpadk  v našich lesích eká na sv j p evoz
do kontejner . (RB)
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Navždy nás opustili

Maria Kaletowa 7. 3. 1999 6 dina
Aloisie Drongová 24. 4. 1999 201 Chodury Samce

Vítáme nové ob ánky

Samuel Bocek 28. 3. 1999 74 Pod Vilou

Jubilanti - Jubilaci
(kv ten, erven ’99 *** maj, czerwiec ’99)

91
Emilie Heczková 3. 5. 1908 103 Ba iny Haže

80
Justina Gavendová 1. 6. 1919 23 Ba iny Haže

75
Mercedes Turo ová 21. 5. 1924 231 Chalup oki
Jan Cie lar 23. 6. 1924 311 Pod Vilou
Zuzanna Kapsiowa 24. 6. 1924 263 dina

70
Jerzy Stebel 9. 6. 1929 152 Lyngi
Josef Cichý 14. 6. 1929 224 Lyngi

65
Josef Levinski 6. 5. 1934 209 Martynki
Anna Šuriková 16. 5. 1934 349 Chodury Samce
Anna Brancowa 16. 6. 1934 274 U pily
Zuzanna Heczkowa 20. 6. 1934 279 Lyngi
Bogus aw M ynek 28. 6. 1934 65 Záplotí

60
Karel Kluz 18. 6. 1939 289 Lyngi
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Otázka pro starostu
“Z jakých konkrétních d vod  Vy a zastupitelstvo preferujete východní
variantu obchvatu obce?”

Když mám odpov t na danou otázku,
musím ji poopravit, protože nepreferuji východ-
ní obchvat. Se zastupiteli se snažíme dosáh-
nout v této v ci rozumné stanovisko. Uv do-
mujeme si závažnost situace, protože se jed-
ná o rozhodnutí, které budou ve svých d sled-
cích posuzovat nejen dnešní ob ané Hrádku,
ale také další generace. Jedná se o investici,
která – pokud se vybuduje – bude sloužit obci
ke zmírn ní zát že dopravy na stávající silnici
I/11. Již dnes po této dopravní tepn  sm rem
na Mosty u Jablunkova a Slovensko projíždí
denn  více než 8 000 vozidel za 24 hodin. Sami
ze zkušenosti víte, jak t žko je p ejít p es tuto
silnici.

První úvahy o obchvatu obce Hrádek
východním sm rem zapo aly již na za átku
90-tých let. V té dob  stát zadal vypracování
studie propojení rychlostní komunikace od T a-
novic ze silnice E – 48 na hrani ní p echod
Mosty – Svr inovec. Toto propojení m lo vy e-
šit problém nar stající p etíženosti dopravy
v obcích. První úvahou bylo postavit ty prou-
dovou rychlostní komunikaci o ší i 22 m.
Od tohoto požadavku se upustilo v úseku T i-
nec – Mosty z d vodu rozd lení republiky. Zá-
rove  se zadáním této studie se za al sesta-
vovat tzv. Územní plán velkého územního cel-
ku, který v našem p ípad  zahrnuje území okre-

 Vsetín, Karviná a Frýdek – Místek. Tento
územní plán stanoví uspo ádání území, které
se týkají rozvojových ploch, hlavních koridor
dopravy a technické infrastruktury, územních
systém  ekologie a dalších speciálních zájm
státu. Všechny tyto v ci po izovatel a projek-
tant územního plánu obce musí brát na z etel
a musí je do územního plánu obce zakreslit.
Tento územní plán obce je pod ízen územnímu
plánu Velkého územního celku. Z toho d vodu
je od roku 1992 zakreslena varianta východní,
která je v tší ástí vedena v koridoru vysoké-
ho nap tí 110 KV, a která má své 200metrové
ochranné pásmo, ve kterém by nem ly být po-
staveny žádné rodinné domy. V té dob  byla

také navržena i varianta západní. Této varian-
 bránily v jejím dalším zpracování okolnosti

jako: elektrické vedení 440 KW vysokého na-
tí, k n muž se bude stav t ješt  jedno vede-

ní, dálkový vysokotlaký plynovod, dvojí p emos-
ní eky Olše, kde jsou chrán né biokoridory,

a rovn ž asi 12 ha sesuvného území v oblasti
Gabryš .

Toto jsou fakta, která doufám alespo  tro-
chu objasní po átek problém  s obchvatem.
Další vývoj se dá zjistit jen v krátkých zmín-
kách ze zápis  z rad a zastupitelstev z let 1992
– 1998. Zde jsou rozdíly ve zn ní v zápisech
a ve zn ní stanovisek zaslaných na dot ené
orgány. V roce 1994 se již za al prosazovat
pr tah obcí, ke kterému by bylo t eba vybudo-
vat obslužnou komunikaci vedoucí nejzasta-

jší ástí obce. Po celou dobu byli ob ané
o východním obchvatu a rovn ž o p ipravova-
ném pr tahu obcí v etn  obslužné komunika-
ce málo nebo skoro v bec informováni. Prav-
dou rovn ž je, že vyv šené dokumenty
na ve ejné obecní výv sce po dobu 30 dn
skoro nikdo ne te, a proto nejsou podávány
žádné p ipomínky. Tudíž orgány doty nou v c
vnímají jako bezp ipomínkovou – souhlasnou.

Události kolem schvalování konceptu
územního plánu obce jsou ješt erstv
v pam ti. Vznikla petice proti pr tahu obcí
a proti obslužné komunikaci st edem obce, pod
kterou se podepsalo p es 600 ob an , ímž
se poda ilo zastavit schválení konceptu územ-
ního plánu obce.

Ob ané, zastoupeni peti ním výborem
i zastupiteli požadovali dostat obchvat obce
na západní stranu. Bylo p ipraveno n kolik
 variant, ale ani jedna nevyhovovala požadav-

m obce. Dlouho nám byl slibován výsledek
dopravního modulu západních tras. Po mnoha
jednáních jsme s výsledkem v Brn  na editel-
ství silnic a dálnic byli seznámeni. Delegace
ve složení p edseda kontrolní komise ing.
Karel Bocek Csc., místostarosta Pavel Pilch,

Pokra ování na str. 3
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*** Pozvánky ***
*** Zaproszenia***

(Kdy, co, kde * kiedy, co gdzie)

Základní škola:
7. 5. Den Matek (škola)
kv ten školní výlety:
1. t . - p ší túra na vrchol Studeni né

. 2. - 5. - Rožnov p. Radhošt m, skanzen
1. 6. Oslavy Dne d tí: sportovní hry (u školy)
19. 6. Školní radovánky
30. 6. Slavnostní zakon ení školního roku

SP z polskim j zykiem nauczania:
7. 5. Uroczysto  z okazj i Dnia Matki

(szko a, po godzinie 15)
1. 6. Dzie  Dziecka: udzia  w Szkolnych

 Igrzyskach LA (Trzyniec)
5. 6. Festyn Szkolny
czerwiec wycieczki szkolne
30. 6. Uroczyste zako czenie roku

szkolnego

Miejscowe Ko o PZKO:
30. 5. Sma enie jajecznicy (bli sze informa-

cje - patrz plakaty)
26. 6. Wianki (Beko)

Obecní ú ad:
16. 6. Vítaní ob ánk  1500

Plavecký výcvik
Již v dubnu za íná pro žáky obou hrá-

deckých škol spíše p íjemné zpest ení hodin
TV, plavecký výcvik pro všechny. Jednou týd-

 se st ídají na dvouhodinových lekcích
v bazénu v T inci. Ti nejmenší se v tšinou musí
s vodou teprve seznamovat, p ekonávat strach
z ní. Pak teprve zdokonalují své plavecké um -
ní pod vedením zkušených instruktor  – plav-
ík . Je vid t jak velký význam má plavání pro

rozvoj t lesné zdatnosti d tí a jejich kondici
bec. N kte í nakonec svedou uplavat až 800

m (ti nejlepší). Po ukon ení kursu každý žák
obdrží tzv. Mokré vysv ení. Je sice fakt,
že i takový výcvik není zadarmo (rodi e i Obecní

ad p ispívají), ale zlepšení zdraví d tí a jejich
radost ze sportu p ece za to stojí.

Pozvánka
Obecní ú ad Hrádek vyzývá všechny

chovatele ps , aby se dostavili se svými psy
(staršími 6 m síc ) k povinnému o kování proti
vzteklin , které se bude konat na níže uvede-
ných svodech v pond lí 10. 5. 1999

U h išt v 800 hodin
U obecního ú adu v 900 hodin
U ob ana Nicielnika v 1000 hodin
U prodejny Harcowianka v 1030 hodin

kování je povinné, neú ást bude tres-
tána finan ním postihem dle zákona . 87/1987
Sb. O veterinární pé i. O kování bude hrazeno
ve výši K  50,-- na míst  majitelem.

Obecní ú ad Hrádek žádá ty chovatelé
ps , kte í dosud nezaplatili poplatek ze ps
za rok 1998 a 1999, aby tak u inili v ú edních
dnech na OÚ.

Pavel Tom ala
starosta obce

Prosba v ela
Základní organizace eského svazu v e-

la  v Jablunkov , jehož leny je i n kolik Hra-
deckých v ela , chce upozornit ob any, aby
neprovád li post ikování polních plodin v dob
kv tu, které je pro opylující v ely zhoubné.
Dobou kv tu se rozumí, když na 1m2 plochy
kvete 3 a více rostlin (i plevelu).

V minulosti se opakovaly p ípady, kdy
v d sledku nešetrného post iku byly zasaže-
ny okolní kvetoucí meze, a to zp sobilo otravy

elstev až do vzdálenosti 2 km od ošet ova-
ného místa. Pokud tímto v elstvo p ímo nevy-
hynulo, vyprodukovaný med byl znehodnocen.

ela i upozor ují, že provád ní post i-
ku v dob  kv tu je postihovatelné. M jme na pa-

ti, že zdravá v elstva jsou nenahraditelným
pomocníkem každého drobného zem lce tím,
že opylují hospodá ské rostliny, a tak spolu-
rozhodují o velikosti budoucí úrody.

Ji í Dzik
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starosta obce Pavel Tom ala a zastupitel  ing.
Bronislav Cie lar si výsledky tohoto dopravní-
ho modulu prohlédla, ale s výsledkem nebyla
spokojena.

Situace v sou asné dob  je taková,
že východní trasa je zakreslena ve Velkém
územním celku a pokud se najde ešení sm -
rem západním a všechny doty né orgány
s trasou budou souhlasit, není problém toto
zm nit. Bude to však trvat nejmén  t i roky.
Kv li západní trase by sousední obce Návsí
a Byst ice musely zm nit své již schválené
plány. Na jednáních se zastupiteli výše uve-
dených obcí bylo však zjišt no, že ochota zm -
nit jejich územní plány je minimální.

Jak z toho ven? Zastupitelé se tímto pro-
blémem zabývají na každém zasedání, avšak
docházíme k názoru, že pokud chceme, aby
se chod naší obce nezastavil – výstavba no-
vých dom  apod. – musíme urychlen  najít
ešení. Dopravní koridor požadovaný státem

nelze moc m nit. Stát nám dává najevo,
že pokud trváme na západní trase, tak jen
v katastru obce Hrádek, tj. bez velkých zm n
v sousedních obcích. Navrhnu zastupitelstvu
uspo ádat k problematice obchvatu místní re-
ferendum. Každý se bude moci vyjád it ano-
nymn  k problému obchvatu.

Nenajdeme v naší obci takové místo pro
obchvat, které by vyhovovalo všem. A  trasa
obchvatu povede kdekoliv, vždy n koho postih-
ne. Pokud se n komu zdá, že je t eba dostat
obchvat co nejdále od obce, m lo se to prosa-
zovat již p ed deseti lety. Mám obavy, že už je
pozd . V tšina z vás má rodinné domy posta-
veny, ale i dnes mladí lidé cht jí stav t. Tím,
že není rozhodnuto o obchvatu, není dokon-
en a schválen územní plán obce, tudíž je uzá-
ra z Okresního ú adu na novou výstavbu.

Vžijme se do situace mladých, jak velké finan-
ce jim utíkají, když nemohou dostat povolení
a ceny stavebního materiálu se zvedají ro
minimáln  o deset procent. I to je t eba brát
v potaz. Odvoláváme se asto, že to vše d lá-
me pro dobro našich d tí. Nedopadneme tak,
jako t eba Jablunkovští, že mají nádraží
v Návsí? Jestliže nebude ob an m Hrádku

vyhovovat žádný obchvat, nastane varianta
nulová a to je sou asný stav. Nevím, co budou
íkat ob ané z východní ásti, když už dnes je

problém p ejít silnici v centru obce. Stát nám
zde nebude budovat žádné nadchody ani pod-
chody. Je p kná iniciativa ob an , že se slu ují,
avšak je to vždy pro budoucnost dobré? Dnes,
kamkoliv se budeme snažit nasm rovat trasu
rychlostní komunikace, tam budou vznikat peti-
ce a sdružení. Musíme si rovn ž uv domit,
že pokud se poda í dostat obchvat n kam
do lesa za katastr naší obce, neubude nám
z naší cesty st edem obce skoro žádná do-
prava. Pro ? Všichni nejezdí jen z Most
do T ince. Život b ží i v Jablunkov , Písku, Bu-
kovci, Návsí a rovn ž jízdy z Byst ice, Ven-
dryn  i T ince do Jablunkova nám z stanou
v centru naší obce a p i padesátikilometrové
rychlosti motorová vozidla plodí nejhorší spali-
ny. To vše si je t eba uv domit, potla it svoje
“já” a podívat se trochu reáln  na tento velmi
ožehavý problém, který je t eba brát jako pro-
blém nás všech. Všech v celém regionu.

Stále je v naší spole nosti málo vzájem-
né komunikace, která by znamenala p ínos pro
ešení problém . Stále panuje ned ra ur i-

té skupiny lidí plynoucí z toho, že n kdo n -
kým chce manipulovat. To bylo slyšet i na po-
slední besed  s ob any. Mám dojem,
že se stále vytvá í atmosféra nastavená proti
zastupitelstvu. P ál bych si, abych nem l prav-
du, avšak když se ob an obrací na sdružení
ob an  jako na zachránce obce, pro  dával
hlas u voleb sou asným zastupitel m. Ti
po právní stránce jsou jediní odpov dní
za chod obce i za její budoucnost. Oni budou
skládat voli m ú ty a nikdo jiný. Proto si p eji,

 už vzniknou jakákoliv sdružení, aby byla
nápomocná zastupitelstvu a rozkv tu obce.

Otázka pro starostu
Pokra ování ze str. 2

PEDIKÚRU, MANIKÚRU
MODELÁŽ NEHT , KOSMETIKU

a nov  otevírá SOLÁRIUM
nabízí

SALÓN H & M v Jablunkov
(vedle hasi ské zbrojnice)

tel. 0659/358840
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Jak to downi kole w. Jóna bywa o
lyski. Na g ówne za  d wiyrze se wiesza o
specjalnóm deseczke, na kierej by y rozmajte
zielinki, a ca e to by o ozdobióne papiyrowymi
ró iczkami i splatkami. Tak ludzie i gospodar-
ka mieli by  bezpieczni.

W nejkrótszóm noc w roku – w noc
wiyntoja skóm cz owiek móg pozna  rozma-

icie, co go czako i nie minie. Tymu te  dzio chy
puszcza y po wodzie wiónki z zapolónymi
wiyczkami. Jak taki wiónek nie zaniys o dale-

ko, dzio cha mia a dosta  synka z dziedziny
abo z bliska. Jak ale wiónek pop yny  precz,
zolytnik mio  przi  z daleka, abo na sie mia a
daleko wyda . Mówi o se, e synek, kiery sko-
czi  do wody po wiónek, my li to s tóm kiero go
pu ci a, na isto. We wiyntoja skóm noc sie
te  zapola o ognie. Taki ogiy  mio  moc odga-
nia  z e si y i oczyszcza . Schodzi o sie przi
tym dycki kupa ludzi, g ównie m odych. Ta -
cowa o sie, piywa o i bawi o a  do rana.

Podobnóm czarodziejskóm moc mia a w
tym czasie i woda, tymu by o dobrze se wtedy
kómpa . Po w. Jónie woda mo ju  by  bezpi-
eczno, g ównie od utopców. To wiycie, ni, e
i w Gródku, w nikierych g ymbokich plosach
Olzy te  miyszka y? Mo ne, e jakisi utopiec
kajsi wydzier  do dzisio… A czymu akurat
po w. Jónie mo by  woda bezpieczno? Bo
nastowo czas s ca, kiere mo si e niszczy
wszycko z e we wodzie i tymu potym u  woda
nie wcióngo.

Chcecie prze wiyntoja ski wieczór
dziwów? Chcecie widzie  obrzynd puszczanio
wiónków i insze tajymnice tego wieczoru? Jak
ka dy rok i lato  mocie ku tymu dobróm okazje
– przid cie na Wianki, kiere tradycyjnie urzón-
dzo nasze gródecki PZKO. Lato  to bedzie 26.
6., isto za  w Be ku. Mo ne w. Pieter
se zlutuje i tym razym po le pieknóm pogode,
a ni taki sumeryje jako by y ostatni roki.

w. Jón to poczóntek lata, wszyndzi za-
czyno by  coroz wiyncyj roboty. Pamiyntejcie
ale, ludkowie, e nie jyny robotóm cz owiek
yje. Pochladejcie se czas i na insze rzeczy,

np. na poczytani naszej gazetki. Znojdziecie w
ni cióng dalszy opowiadanio o starych obyczo-
jach, o tym jak se kiejsi o.             (LK)

Kiejsi wieczór przed 1. mojym stawiali
syncy kole cha up, jak by y dzio chy na wydoj
(abo i na jakimsi hónorowym miejscu w dzie-
dzinie) paradnego moja. Musieli ale na niego
dowa  pozór, aby im go kiery w nocy potym
nie zetny , abo i nie ukrod. To by mieli pieró s-
kóm ostude.

W moju te  sóm za 50 dni po Wielkanocy
Zielóne wiynta i Zes ani Ducha w. (lato  trefi
na 23-24. 5.). Na ty wiynta sie stroi o d wiyr-
ze i okna cha up czymsi zielónym, np. ga ón-
zkami brzozy. Downi se w Zielono wióntkowy
pyndzia ek piyrszy roz wygania o byd o
na pastwe. Aby go chróni  przed nimocami
i czarami, wykludza o sie go z chlywa zadkym
naprzód a krowóm sie jeszcze na pastwisku
wiesza o na rogi wiónuszki z moiczków. To sie
dzisio ju  wiela nie robi, ale inszy obyczoj
se dodzier uje. Kiery? Przeca sma yni wajecz-
nicy. Naisto kupa z was to robi. Powiadajóm,
e ogiy  (na kierym sie te wajecznice sma i)

je symbolym Ducha w. zes anego na apo-
sto ów w postaci jynzyków ognia. Za  wajca
majóm znaczy  poczóntek nowego ywota.

Za dalszych 11 dni po Zielónych wiyn-
tach je Bo i Cia o (lato  3.6.). Kiejsi se po dzie-
dzinach i miastach stawia o po sztyry szumnie
ustrojóne o torze, bywa y wielki procesyje. Lu-
dzie se potym brali pore ga ónzek z brzózek,
kierymi ty o torze by y te  ozdobióne i dóma
ich dowali za krzi  i wiyncóne obrozki na cia-
nach. Wieczór, w ostatní dziy  miesiónca sie
bula o moja, a potym sz o na ta ce.

Do w. Jóna czas wartko zlecio , gor przi
robocie. Pamiyntejcie, e na Jóna je ostatní
czas zbiyranio wiosynnych zielin na lyczyni,
takich jak np. macierzónka, dziurawiec, jyn-
zyczki, moiczki, pokrziwy i insze rozmajte.
Dziy  przed Jónym ku wieczoru chodzowali
muzykanci i pod oknami cha up, jak miyszkali
Janowie, growali. (Jasne, e tych Janów to
potym te  cosi sto o). wiynto Jóna by o dniym
specyjalnym. Trza by o np. dowa  pozór
na czarownice, kiere akurat wtedy chcia y
szkodzi  byd u i ludzióm. Aby z ego nie dopu -
ci  do dómów i chlywów, na ochróne sie wty-
ka o pomiyndzy trómy i nad d wiyrze ga ónzki
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ANKETA
Jak by hlasovali naši zastupitelé, kdyby byli nuceni te

rozhodnout o obchvatu obce?
Problém rychlostní komunikace je problémem nás všech, ale jen zastupitelé svými hlasy

rozhodnou za nás, kudy povede obchvat obce. Vím, že ješt  nic není rozhodnuto, ale tím zvláš
Vás ob any zajímá, jaký názor v této v ci te  zastávají naši zastupitelé. Oslovil jsem je
a požádal o odpov .

„Kdyby Vás okolnosti nutily te  hlasovat na zasedání obecního zastupitelstva, kde
povede rychlostní komunikace. Kterou variantu byste zvolil?
a) východní
b) st edem obce
c) n která ze západních
d) jiná, která ?“
Zastupitelé Jak by hlasovali kte í z nich dodali (nebylo podmínkou)

ing. Karel Bocek, CSc. c) Co nejzápadn jší.
Robert Borski a) Je reálná hrozba, že rychlostní komunikace

povede op t st edem obce, což je katastrofa.
Varianty západní jsou dle dostupných informa-
cí utopické, zbývá varianta a) jako jediný
 možný kompromis.

Josef Byrtus a) V této dob  jsem pro variantu a) aby nepro-
cházela rychlostní komunikace st edem obce.
Když bude nabídnuta lepší varianta a bude p i-
jatelná pro ob any, bude p ijatelná i pro zastu-
pitele.

Ing. Bronislav Cie lar a) Chci bojovat ješt  o západní.
Bohuslav Czudek a)
Josef Czudek a) Jediné možné východisko.
Stanislav Czudek c) Varianta co nejzápadn jší. Celá trasa v jednom

sm ru od Karpentné až po Mosty u  Jablunkova
Jind ich Drong a)
Radoslav Kušnír d) Podle dnešních informací je však jediná sch d-

ná varianta A.
Dalibor Otto c) Žádná z nabídnutých variant. Nejlepší varianta

- mimo region Hrádku.
Pavel Pilch a) Sytuacja, która jest po 10 latach za któr  nie

mo e nikt z nas, daje mi do wyboru dla nas  t
najmniej bolesn  wariant .

Bronislav Starzyk a)
Pavel Tom ala a)
Bronislav Walek d) Nejzápadn jší varianta.
Ing. Stanislav Wolny a)

Pr zkum jsem provád l od 15.4 do 3.5.1999. Cílem ankety nebylo radikalizovat danou situaci, ale
jen zjistit momentální názory zastupitel   .  ( DSz )
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O vzniku a innosti
„Sdružení ob an  Hrádek – náš domov”

Výše jmenované Sdružení vzniklo jako
pokra ovatel práce peti ního výboru. V rámci
posílení pravomoci jsme požádali Ministerstvo
vnitra o registraci. Tato nám byla potvrzena
dne 19. 2. 1999.

Cílem innosti Sdružení je zvelebování
obce Hrádek a okolí a kulturní a duchovní po-
zvednutí života v obci. Jedním z hlavních bod ,
který chce Sdružení prosazovat je bezpodmí-
ne  uskute nit v li v tšiny ob an  vést dál-
ni ní obchvat (rychlostní komunikaci) co nejdál
od obce západním sm rem.

Proto dne 4. 3. 1999 byla svolána usta-
vující sch ze Sdružení “U Burého”. Náplní sch -
ze bylo informovat ob any o vývoji stavu
k rychlostní komunikaci od dubna 1998. Dalším
bodem jednání byla zpráva o registraci Sdru-
žení ob an . Ob ané podpo ili vznik Sdružení
a schválili výbor Sdružení ve složení:
Ing. Karel Bocek Csc., p edseda, dále lenové
– Ing. Karel Czepczor, Zde ka Labajová, Sta-
nislav Czudek, Vladislav Pyszko.

Ustavující sch ze Sdružení p ijala toto
usnesení – OÚ p edložit tyto návrhy:

1. Urychlen  projednat koncepci rychlostní ko-
munikace a vydat k tomu oficiální stanovisko
a toto sd lit ob an m.
2. P ijmout konkrétní stanovisko k ešení ob-
chvatu obce Hrádek tak, jak požadovali ob a-
né na p edcházejících sch zích, po ádaných
peti ním výborem v roce 1998, jmenovit  zá-
padním sm rem.
3. Revokovat stanovisko ze dne 21. 4. 1994
zaslané nad ízeným orgán m státní sp rávy,
ve kterém rada bývalého zastupitelstva pod
vedením Ing. Kawuloka byla seznámena  vari-
antou “pr tah obcí” a východní variantou.
4. Výbor Sdružení p ijal jako další neodkladný
úkol p edložit konkrétní návrhy starostovi obce
Hrádek:

Projednat v zastupitelstvu a schválit
západní variantu a p edložit písemné sta-
novisko Okresnímu ú adu a dalším zaintere-
sovaným orgán m Státní správy /zejména
po izovateli Územního plánu) s odvoláním
na záv ry dohodovacího jednání ze dne 22.
5. 1998. Jednání probíhalo v Hotelu Steel
v T inci za ú asti starost  obcí a m st regio-
nu, peti ního výboru obce Hrádek, saD Os-
trava a Brno, OÚ ve Frýdku – Místku a dalších
kauzou dot ených institucí.

Zápis z ustavující sch ze Sdružení byl
postoupen obecnímu zastupitelstvu v Hrádku.
Požádali jsme starostu obce p. Tom alu o p i-
jetí len  výboru Sdružení.

Dne 19. 3. 1999 výbor Sdružení byl p i-
jat starostou a místostarostou p. Pilchem. Hlav-
ním tématem jednání bylo ujasnit si úlohu Sdru-
žení ve spojitosti spolupráce s OÚ. Náš návrh
o spolupráci byl akceptován s tím, že musí být
projednán v zastupitelstvu.

Dne 9. 4. 1999 na besed  s ob any, svo-
lané starostou obce tento projevil v li se Sdru-
žením spolupracovat na základ  písemné
smlouvy.

estože smlouva k dnešnímu dni ješt
neexistuje – k sepsání by m li být pozvání
alespo  2 lenové výboru Sdružení – dovolu-
jeme si upozornit, že nechceme zklamat naše
sympatizanty. as je náš nep ítel – ten pra-
cuje proti nám.

Záv rem apeluji na všechny ty, kte í sdí-
lejí náš názor a cht jí nás podpo it v naší inici-
ativ , a  se hlásí na adrese:
Ing. Karel Bocek, Csc., Hrádek 397

. tel. 369 196
Za sdružení ob an

Ing. Karel Bocek, Csc.
edseda
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Snad k nejvíce diskutovaným problém m
v naší obci pat í  ešení obchvatu obce rych-
lostní komunikací. Starosta obce za podpory
zastupitel  inicioval další  “ Besedu s ob any“,
která se konala dne 9. 4. ve ve erních hodi-
nách v restauraci “U Burého“. Besedy se zú-
astnilo kolem 70 ob an  obce a 6 zastupitel .

Slova se ujal starosta a po p ivítání všech
ob an  postupn  vylí il situaci kolem obchva-
tu obce, která se vyvíjela od roku 1990
až po jednání se státními institucemi  konané
dne 11. 3. 1999 na obecním ú ad . Nazna il,
že po všech jednáních s p íslušnými instituce-
mi a ú ady se jeví jako nejp ijateln jší varianta
východní. K vysv tlování se p idal p. Otto, kte-
rý podrobn ji vylí il problém a tlumo il ob a-

m spole  s p. Pilchem záv ry posledních
jednání. Ob ané svými dotazy žádali vysv tle-
ní vzniklé situace. Zazn ly názory ob an   pod-
porující západní varianty, ale i názory které jed-
nozna  podporují ešit obchvat obce východ-
ní variantou. Ob ané živ  reagovali na p ed-

Beseda s ob any o obchvatu obce.
nesené téma a diskuse se vyvíjela správným
sm rem. Diskutovalo se o výhodách a nevý-
hodách jednotlivých variant. Zazn ly rovn ž
podn ty, že rychlostní komunikace by také
mohla vést co nejzápadn ji (až u lesa) nebo
pro  nevést silnici tunelem pod stávající silnicí.
Na tyto dotazy však nikdo p esn  neodpov -

l, nebo  tyto studie nebyly zpracovány. Za-
stupitelé slíbili ob an m, že v c je nadále ote-

ená a je nutné hledat další varianty,  které by
pomohly z patové situace. Z besedy vzešel
návrh zaslat otev ený dopis ( stanovisko ob-
an  obce ) kompetentním orgán m, že jak

varianta st edem obce tak i varianta východní
jsou nevyhovující pro obec Hrádek. Toto sta-
novisko by mohlo být podpo eno podpisy ob-
an  v obci. Starosta slíbil, že pat ný dopis

vypracuje a seznámí s ním zastupitele.
Starosta pod koval za hojnou ú ast

a za podn ty k dalšímu  ešení situace obchva-
tu v naší obci.

(DS)

Na startu už tradi -
ních závod  první sobotu
po velikonocích se letos
sešlo 256 startujících (5
nejmladších – ro ník
1995, 2 nejstarší – ro ník
1935).

Rovinaté trat
od 250 m (pro nejmladší)
až do 3,5 km byly vedeny
v centru obce, hlavní ka-
tegorie 8 km už ekalo
v polovin  trat  stoupání
do 300 m dlouhé vedoucí
na okraj a áste  mimo obec.Závody m ly hladký pr h za ideálního po así. Vít zem hlavní
kategorie se stal Petr Prokop, který se asi 2 km p ed cílem odpoutal od druhého v po adí Martina
Biolka (výsledky závod  na stran  12).

Organizáto i akce OÚ, TJ Sokol, PZKO d kují všem sponzor m:
Geotop T inec, CARLAND T inec, Libor Dubský – eská pojiš ovna, Karimpex, Jablunkovská
jatka, TŽ Inženýring T inec, Pekárna Bajusz Byst ice, Novostav Byrtus Josef, Zelmer, Walmark,
Chata Hrádek, Salem Trade Ostrava, OS KOVO T inec.

h Hrádkem
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h HRÁDKEM 1999
Výsledková listina

Dívky - ro ník 1993 a mladší 250 m

1 Zuzana Konderlová Vendryn 0:42,2
1 Barbora Gorzolková Hrádek 0:53,2
2 Vendula Maliková Hrádek 0:55,9

Chlapci - ro ník 1993 a mladší 250 m

1 Daniel Teofil Mosty 0:38,9
1 Mariusz Czader Hrádek 0:47,0
2 Filip Czudek MŠ Hrádek 0:48,0
3 Daniel Kawulok MŠ Hrádek 0:51,9

Dívky - ro ník 1990 – 1992 450 m

1 Natálie Sikorová II. Pol. T inec 1:28,1
1 Dorota Adamiková PZŠ Hrádek 1:31,0
2 Marcela Czudková ZŠ Hrádek 1:31,2
3 Lucie Mokrá ZŠ Hrádek 1:32,5

Chlapci - ro ník 1990 – 1992 450 m

1 Lukáš Klimek ZŠ Krmelín 1:22,1
1 Patrik Hawliczek PZŠ Hrádek 1:33,5
2 Lukáš Byrtus ZŠ Hrádek 1:39,1
3 Libor Kubienka ZŠ Hrádek 1:45,2

Dívky - ro ník 1988 – 1989 450 m

1 Erika Mikulenková TJ Slezan FM 1:19,8
1 Jana Kantorová PZŠ Hrádek 1:21,4
2 Magda Czudková PZŠ Hrádek 1:34,2
3 Jana Turo ová ZŠ Hrádek 1:38,1

Chlapci - ro ník 1988 – 1989 700 m

1 Michal Sikora II. Pol. T inec 2:27,2
1 Marek Malik ZŠ Hrádek 2:49,8
2 Bogdan Czudek PZŠ Hrádek 3:13,2

Dívky - ro ník 1986 – 1987 700 m

1 Barbara Pilchová Hrádek 2:19,6
2 Janina Wolná Hrádek 2:23,6
3 Lenka Konieczna PZŠ Hrádek 2:38,5

Chlapci - ro ník 1986 – 1987 950 m

1 Miroslav Juhasz Bocanovice 2:42,5
1 Micha  Jursa PZŠ Hrádek 3:05,1
2 Jan Mitrenga ZŠ Hrádek 3:22,3
3 Marian acek Hrádek 3:25,0

Dívky - ro ník 1984 – 1985 950 m

1 Jana Hofierková ZŠ Raškovice2:47,5

Chlapci - ro ník 1984 – 1985 1 400 m

1 Marian Ciencia a PZŠ Byst ice 4:40,1
1 Tomáš Borski Hrádek 4:57,1
2 Jan Kaleta ZŠ Hrádek 5:02,9
3 Micha  M ynek Hrádek 5:05,8

Dorostenky - ro ník 1982 – 1983 1 400 m

1 Marie Bednarzová ZŠ Byst ice 6:30,7

Dorostenci - ro ník 1982 – 1983 3,5 km

1 Arkadiusz Ma yjurek Trójwie 13:10,0
1 Daniel Kaleta Hrádek 13:21,0

Ženy (E) - ro ník 1965 – 1979 3,5 km

1 Michaela Legerská SK „J. Team“13:03,0

Muži (A) - ro ník 1960 – 1979 8 km

1 Petr Prokop eský T šín 26:04,0
2 Martin Biolek TIS Vilhelm 26:31,0
3 Roman Baláž SK „J. Team“27:49,0

Muži (B) - ro ník 1950 – 1959 8 km

1 Roman Slowioczek Jablunkov 27:55,0
2 Petr Tvrzník Jablunkov 28:23,0
3 Milan Švidernoch SK „J. Team“30:54,0

Muži (C) - ro ník 1940 – 1949 8 km

1 Ervin Podžorný ET T inec 32:41,0
2 Zden k Plechá ek Liga 100 FM 34:34,0
3 Zden k Fejgl Liga 100 FM 35:44,0

Muži (D) - ro ník 1939 a starší 3,5 km

1 Jozef Tatarka Frýdlant n. O.32:20,0
2 Vladislav Mucha MK T inec 36:42,0
3 Jaroslav Gaman BASTRO 40:47,0

Ve všech kategoriích jsou uvedení pou-
ze vít zové. V d tských kategoriích je (pod
arou) uvedeno po adí v kategoriích hrádec-

kých d tí. (RC)
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edstavujeme hrádecké firmy

Co vás p ivedlo k myšlence založit
firmu, zabývající se pro-
dejem kv tin?

Mám ráda kv t iny
a veškerou práci spojenou
s nimi. Vždy jsem ráda kv -
tiny dostávala a ješt  rad ji
dávala. D lají lov ku ra-
dost. Proto rozhodování, ja-
kou firmu založit nebylo pro
mne t žké.

Jste spokojena
s množstvím zákazní-

?
Svým úsilím, umem

a práci jsem si vybudovala
širokou klientelu stálých zá-
kazník . V tší procento tvo í

Založení firmy: v roce 1992
Sortiment:
Travní semena: h ištní, parková,
golf, standard, Vikev, peluška,
ho ice, zelené hnojivo, hrách
setý, jetelo tráva atd.
Semena zeleniny a kv tin
Hnojiva
Bio post iky
Kv tiná e, zemina, d ev né uhlí,
žampion substrát
Dárkové zboží – hra ky – kera-
mika – aranžmá sušených kv tin

zákazníci z okolních obcí a m st. Zbývajících
40 % jsou místní a projíž-

jící.

Chystáte pro zákaz-
níky n co nového?
Letos na ja e jsme zpro-
voznili vytáp ný skleník,
který je spojený
s prodejnou, kde si zákaz-
ník m že vybrat sazenice
zeleniny a kv tin. Budeme
se rozši ovat v prodej i
okrasných ke , ale nejd ív
musíme vybudovat okras-
nou školku. Po ítám tak

íští  rok  na  ja e
i s otev ením dalších 3 vel-
kých fóliovník .

Jaké jsou trendy v prodeji kv tin.
Co se nejvíce prodává?

Trendem co se tý e barvy kv tin je mod-
rá, která p sobí tiše, vážn , ustupujícn , ener-
gicky, ale i studen . Její symbolický význam je
– d ra, v rnost, nekone no, dálka a touha.

esto ervená r že je stále královnou kv tin
a tudíž nejvíc prodávaná.

Nebojíte se konkurence?
Konkurence se nebojím. Jedna mi už

vznikla na Rohovci a p esto obyvatelé z této
ásti obce Návsí nadále jezdí k nám do Hrádku.

Pokud m žete prozradit, plánujete
rozší it firmu o další služby i zboží?

Víte, žádná firma Vám neprozradí, jaké
má nápady v rozši ování své firmy už z toho

vodu, aby vaše nápady nezneužila konku-
rence. Ale co Vám mohu prozradit, p ipravuji
nový trend ve vázání ezaných kv tin a novou
obalovou techniku.

kuji za rozhovor (RB)

Antonín
Szkandera

Byst ice
nad Olší 972

OPRAVY - pra ek, my ek
a elektrospot ebi

likvidace starých pra ek
ELEKTROINSTALACE

SERVIS za ízení Narex
SERVIS a PRODEJ plynových

kotl  DAKON a MORA

0602 539 996
(0659 352 653 - ve er)

Píšete nám, že byste se cht li dov t n co o firmách p sobících v Hrádku.
Rádi Vám v tom vyhovíme a po ínaje tímto íslem Vás s nimi budeme podrobn ji
seznamovat.

Kv tiny Labajová
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studiów biblijnych za granic . W Gródku
od pocz tku kaznodziej  by  wspomniany ju
brat Karol Kaleta, mój ojciec, ja zosta em jego
nast pc  (w r. 1964 jako tzw. laicki kaznod-
zieja, a 16. 3. 1969 ordynowany by em na kaz-
nodziej ). By em nim a  do r. 1987, gdy funk-
cj  t  obj  Otto Rusnok z Nawsia. O miooso-
bowe starszostwo wybierane jest na okres 4
lat spo ród cz onków zboru, a prowadzi je kaz-
nodzieja. Mamy 3 rodzaje cz onków: stali, prób-
ni oraz dzieci do lat 18. Warunkiem przyj cia
kogo  na cz onka sta ego jest wydanie przed
zborem osobistego wiadectwa o uwierzeniu
w Pana, nawróceniu si  na drog  prawdy, wy-
daniu swego ycia Bogu, o czym musí wiad-
czy  i ycie danego kandydata oraz chrzest.

Do gródeckiego zboru nale y te  pla-
cówka w Oldrzychowicach. Co do wielko ci
zbór nasz zajmuje. 6. Miejsce z 47 zborów w
RC. Obecnie liczy 159 cz onków sta ych, 49
próbnych i 76 dzieci. W KB raz w roku od-
bywaj  si  Konferencje Ogólnozborowe –
ca oko cielne z udzia em delegatów zborów
z krajów czeskich, morawskich i skich, raz
na 2 lata s  razem z przedstawicielami zbo-
rów s owackich”.

Zapewne  KB du o uwagi po wi ca
si  pracy duchowej z dzie mi i m odzie .

“Mamy u nas trzy grupy s by duchowej
dla dzieci: szkó ka niedzielna, tzw. “dorost” –
spotkania odbywaj  si  w pi tki, prowadz  je
3 bracia ze zboru oraz m odzie  – schodzi si
w soboty. Nie zapominamy o dzieciach i m o-
dych ludziach ani w naszym czasopi mie zbo-
rowym, gdzie s  dla nich przeznaczone stro-
nice tematyczne. Pragn  uzupe ni , e wspo-
mniane czasopismo nosi nazw  “Sborový ži-
vot – ycie zboru”, jest dwumiesi cznikiem wy-
dawanym dla potrzeb naszych cz onków
z artyku ami w j zyku polskim i czeskim. Finan-
sowane jest z dobrowolnych darów”.

Czytelników z pewno ci  zaintere-
suj  tak e informacje na temat chóru, or-
kierstry d tej i smyczkowej waszego
zboru.

“Nasz chór mieszany mia  swe pocz tki
w duetach, kwartetach, a  liczba piewaków
stopniowo wzrasta a do stanu obecnego kiedy
liczy przesz o 30 cz onków. Próby chóru s

w pi tki i niedziele po nabo stwie. Chór
wyda  3 p yty d ugograj ce: 1970 – pt. “Rados-
na nowina”, 1972 – “Poselstwo pokoju” i 1983
– “Wezwanie” oraz niedawno 2 CD pt. “Jezus
przychodzi” i “Král se vrací”. Zainteresowani
nabyciem tych ostatnich proszeni s  o kontakt
z J. Kalet  (Wila, tel. 369 074). Nasz Kwartet
smyczkowy powsta  w 1985 r., za  pocz tki
orkiestry d tej to ju  lata 30, a jej najwi kszy
rozwój – lata powojenne. Równie  orkiestra

ta mo e poszczyci  si  w asnym nagrani-
em  –  w  r.  1985  wyda a  MC  pt.  “Bogu
na chwa ”. Zespo y nasze wyst puj  i za gra-
nic  – w Polsce, na S owacji a tak e w Niemc-
zech (np. w ub. r. by y w tamtejszych zborach
na 8-dniowym tournée). Ju  2. 5. br. nast pi
wyjazd zespo u do G bców (Polska). Na na-
szym terenie zespó  wyst pi 13. 6. w ramach
Przegl du Chórów w Ko . ew. w Trzy cu”.

Jak wida  ze zgromadzonych przy
Wili materia ów budowlanych, wasz  sie-
dzib  czekaj  znaczne przemiany. Co
konkretnie macie w planie?

“Pierwotnie planowali my tylko przy-
budówk , tzn. wykonanie nowego, osobnego
wej cia do sali, z dobudowaniem nowego za-
plecza socjalnego, a nad tym mia y by  dwa
mieszkania, dla kaznodziei i gospodarza. Pó -
niej, w r. 1992 Diakonii KB, wysuni to wnio-
sek, by do Wili w Gródku przybudowa  Dom
Diakonii, w którym mie ci o by si  10 pokoi dla
osób potrzebuj cych, zw aszcza starszych.
Zbór gródecki naturalnie nie sta  na samodzie-
lne pe ne pokrycie kosztów budowy, wi c

ono pro  o dotacj  pa stwow  na ten
cel. Od jej przydzielenia zale y ci g dalszy,
sprawa jest w toku”.

Nasza rozmowa toczy si  w czasie
wielkanocnym. Warto wi c mo e zako -
czy  j  przes aniem nawi zuj cym
do tego znamiennego okresu.

wi ta Wielkanocne przypomnia y nam
wielko  mi ci Bo ej, objawionej w ofierze
Jezusa Chrystusa na Golgocie. Kiedy wyzna-
jemy nasze grzechy, Bóg nam je odpuszczy
ze wzgl du na przelan  Krew Jezusa. Za
zmartwychwstanie Pana Jezusa jest dowodem
ycia wiecznego. Wiara w to, e Jezus yje,

jest dla nas moc  do ycia z Nim na co dzie ”.
Dzi kuj  serdecznie za rozmow .    (LK)

Doko czenie ze stronicy 10
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Zájezd
Obecní ú ad po ádá auto-

busový zájezd pro d chodce
na Dol acké slavnosti s “Jízdou
král ”. Ochutnávka dobrých vín,
slivovice a domácích slováckých
specialit. Zájezd se uskute ní
4. 7. 1999. Odjezd v 500 hodin
od obecního ú adu. Zájemci
se mohou p ihlásit na obecním

ad . V p ípad  velkého zájmu
pojedou 2 autobusy a bude vy-
bírán poplatek ve výši 100,— K .

VE ERKA MIMA
Nové ak ní slevy každých 14 dn

od 6. 5. do 20. 5.
      Stará cena  Nová cena

 Šampus Hubert 98,-- 89,--
 Bomboniera Symfornie 46,-- 37,--
 Mouky 9,50 7,90
 Nápoj oranž + cola 19,-- 14,--
 Vlašské o echy loupané 1 kg 135,-- 80,--

FA LABAJOVÁ
Tekutá hnojiva    Stará cena  Nová cena
 Rozkvetlá zahrada
 Ko enová zelenina
 Trávník
 Konifera

POZOR!  Ak ní slevy

Informace z jednání
obecního zastupitelstva

5., 6. a 7. zasedání ZOH konaná
ve dnech 8. 3., 22. 3. a 3. 5. 1999

Zastupitelstvo:
schválilo rozbor hospoda ení obce za rok 1998 a rozpis
z auditu hospoda ení za rok 1998,
schválilo vyrovnaný rozpo et na rok 1999 v celkové
výši p íjm  i výdaj  4 907 000,— (viz. strana 8-9),
uložilo vyzvat písemnou formou majitele pozemk ,
na kterých jsou erné skládky k jejich odstran ní,
uložilo prov it erné stavby v obci a zajistit jejich lega-
lizaci,
zhodnotilo výsledky prac. sch zky ze státními orgány,
odsouhlasilo stanovy Sdružení obcí Jablunkovska jehož
je Hrádek lenem,
schválilo odprodej akcií Severomoravských vodovod
a kanalizací (obec takto získala tém  1 mil. K ),
schválilo fond rozvoje bydlení s 6 % úrokem,
schválilo výstavbu domu s pe ovatelskou službou
v sou innosti s Církví Bratrskou,
schválilo požární ád obce,
schválilo závaznou vyhlášku 1/99 o chovu zví at,
vzalo na v domí spolupráci se sdružením „Hrádek - náš
domov“,

Pozn.: Tento vý et není zdaleka vy erpávající. Podrobné zá-
pisy z jednání jsou k nahlédnutí na OÚ.

K p ipomínkám
Redak ní rada d kuje

za každý nám t, sloužící k zpes-
ení a vylepšení našeho aso-

pisu. Je vás málo, kte í
se neostýchají íct nám své p i-
pomínky „p ímo do o í“. Chceme,
aby HN podávaly informace dle
zájmu co nejv tšího po tu na-
šich tená , je tedy jasné, že ne
všem se bude všechno líbit.

komu se nap íklad nelí-
bí, že v našem asopise nabízí-
me placenou inzerci firmám,

etn  ak ních slev, což m že
vážn  poškodit n které naše
obchody. Nemáme v úmyslu po-
škozovat obchodníky, ale nao-
pak myslíme si, že je to služba
jak zainteresovaným podnikate-

m, tak široké ve ejnosti. Ostat-
, možnost inzerovat v našich

novinách mají všechny hradec-
ké firmy.

Nakonec se chceme te-
ná m omluvit za opožd né vy-
dání našeho asopisu a záro-
ve  vysv tlit, pro  k tomu došlo.
3. 5. totiž prob hlo jednání za-
stupitelstva, od kterého jsme

ekávali erstvé informace
ohledn  problém  s obchvatem
obce, a proto jsme se rozhodli
s vydáním tohoto ísla po kat.

íme, že nám to nebudete mít
za zlé.
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Czego mo e o nas nie wiecie
Ko ció  Braterski

Na ogó  wiemy, e nad Gródkiem, pod
lasem jest Wila, gdzie ma sw  sziedzib  Ko -
ció  Braterski. Niektórzy jeszcze znaj  chór
i orkiestr  KB i na tym – przyznajmy to sobie –
wiadomo ci wielu z nas si  ko cz . Spróbuje
wi c t  luk  przynajmniej cz ciowo uzupe -
ni  niniejsza rozmowa. O yciu i pracy gró-
deckiego zboru KB rozmawiam z jego by ym

ugoletnim kaznodziej , p. JANEM KALET .
Wiele o ka dym Ko ciele mówi –

zw aszcza ludziom spoza niego – jego
historia. Prosimy na pocz tek par  s ów
o dziejach gródeckiego zboru.

“Na ten temat mo na by mówi  bardzo
ugo, wi c przynajmnije w skrócie. Historia

KB nieod cznie zwi zana jest ze Zwi zkiem
Stanowczych Chrze cijan (ZSCh). Powsta
na pocz tku XX w. i skupia  ludzi nawróco-
nych i odrodzonych duchowo, odczuwaj -
cych pot-rzeb  spo eczno ci, w której byliby
ugruntowywani we wierze i mogli wspólnie
pobu-dza  si  do wiernego na ladowania
Chrystusa Pana. Pocz tkowo ludzie zrzesze-
ni w tym Zwi zku udzielali si  w Ko ciele
Ewangelickim. ZSCh zatwierdzony by  ju  pr-
zez w adze austriackie w 1910 r., po I. wojnie
u nas przez w adze czeskie i przez w adze
polskie po drugiej stronie Olzy. Centrum by o
w ukowie, powstawa y pierwsze zbory. W
Gródku w r. 1922 w jednym z domków
u Ryka y zaczyna spotyka  si  grupa ludzi
na czytaniu Biblii i wspólnych modlitwach.
Ogólnozborowa Rada w ukowie postanowi a
pomóc. Zakupiono wi c starszy (wtedy drew-
niany) dom nr 74 – tzw. Wil , by by o w Gród-
ku do  miejsca na owe spotkania. W r. 1926
przyprowadza si  do Wili do wiadczony brat
Karol Kaleta z rodzin , by po wi ci  si  pra-
cy duchowej dla potrzebuj cych. Ludzi na spo-
tkaniach przy-bywa o. By pozyska  miejsce,
najpierw oszklono werand , pó niej – w r.
1937 – obok domu wybudowano now  sal  –
kaplic . W czasie okupacji ZSCh by  rozwi -
zany, lecz wszystko szcz liwie przetrwa .
Na mocy tzw. “Nowej ustawy religijnej”
z prze omu lat 1950-51wszelkie zwi zki reli-
gijne zosta y rozwi zane a ich cz onkowie mo-

gli do czy  do którego  z uznanych ju  przez
pa stwo ko cio ów. W wypadku ZSCh ko -
cio em tym by a Jednota Czeskobraterska
ze wzgl du na bliskie kontakty z ni  oraz jej
regulamin. W r. 1958 JCz zmieni a po do czeniu
si  zborów s owackich i polskich – sw  na-
zw  na Ko ció  Braterski. KB utrzymuje kon-
takty z inymi ko cio ami braterskimi.

Znamy nabo stwa ewangelickie
lub katolickie, ale o tych w KB wiemy rac-
zej ma o.

“W pi tki wieczorem s  godziny biblijne
i modlitewne. W g oszeniu S owa Bo ego nt.
Ksi g bibl., listów apostolskich lub ewangelii
zmieniaj  si  bracia starsi zboru. Zako czone

 wspólnymi modlitwami, wznoszonymi przez
wiernych na kl czkach. W niedziel  rano s
równie  godziny modlitwy. O 930 rozpoczyna
si  g ówne nabo stwo od kilku pie ni grupy
chwal cej lub wspólnej pie ni ze piewnika
Pielgrzyma. Po wst pie przez pastora nast pu-
je wspólna modlitwa, w której bierze udzia  kil-
ku cz onków a ko czy j  pastor (kaznodzieja).
Potem piewa chór a po jego us udze nast puje
kazanie, które zasadniczo wyg asza kazno-
dzieja. Potem piewa chór lub ca y zbór wspól-

 pie . Nast pnie do kazania mo e si  do -
czy  krótkim rozwa aniem cz onek stars-
zostwa lub ktokolwiek inny z cz onków, mo e
te  by  osobiste wiadectwo. Ko czymy
wspóln  modlitw . Raz w miesi cu mamy Pa-
mi tk  Wieczerzy w. Po kazaniu cz onkowie
zboru, nawróceni i odrzodzeni duchowo bior
w niej udzia .

Czy nabo stwa w KB uwzgl dnia-
 kwestie j zykowe?

“W naszym zborze s y si  po polsku.
O ile jest obecny kto  z czeskiego zboru lub
go  oficjalny, mo e by  nabo stwo s o-
ne i po czesku. Nie ma w tym problemu.”.

Prosz  przybli  czytelnikom y-
cie zboru od strony organizacyjnej.

“Na czele stoi wybierany kaznodzieja (=
pastor). Ma on wykszta cenie teologiczne albo
praktyk  w pracy duchowej, a teologi  studiu-
je zaocznie. Jest te  mo liwo  absolwowa-
nia Ci g dalszy na stronicy 11

35,-- 25,--
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Rozpo et na rok 1999 – P íjmy
Název – Oddíl a paragraf v tis. K
Da  z p íjmu fyzických osob ze závislé innosti a funk ních požitk 1 600
Da  z p íjmu fyzických osob ze samostatné výd le né innosti 600
Da  z p íjmu právnických osob 2 000
Správní poplatky 15
Poplatek ze ps 13
Pobytové poplatky                                                                                                             2,5
Poplatek ze vstupného                                                                                                      2,5
Poplatek z ubytovacích kapacit 3
Poplatek za provozovaný výherní hrací p ístroj 10
Da  z nemovitosti 170

Celkem da ové p íjmy 4 416

Splátky p ek od obyvatelstva 6
Mate ská škola – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 2
Polská mate ská škola – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 2
Základní škola – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 15
Polská základní škola – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 15
Školní jídelna p i základní škole – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 255
Školní jídelna p i polské základní škole – p íjmy z poskytování sl. a výr. 225
Školní družina p i základní škole – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 0,5
Školní družina p i polské základní škole – p íjmy z poskytování sl. a výr. 0,5

innosti knihovnické – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 3
Poh ebnictví – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 9
Komunální služby a úz. rozvoj – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 30
Komunální služby a úz. rozvoj – p íjmy z pronájmu ostatních nemovitostí 60
Pé e o vzhled obcí – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 10

innosti místní správy – p íjmy z poskytování služeb a výrobk 10
innosti místní správy – p íjmy z prodeje zboží 4
innosti místní správy – ostatní neda ové p íjmy j. n. 2

Obecné p íjmy a výdaje z finan ní operací – p íjmy z úrok 15

Celkem neda ové p íjmy 664

Kapitálové p íjmy – p íjmy z prodeje investi ního majetku j. n. 80
Neinvesti ní p ijaté dotace ze st. rozpo tu v rámci souhr. dota . Vztah 232
Neinvesti ní p ijaté dotace od region 607

Celkem dotace 839
Celkem 5999

Zm na stavu krátkodobých prost edk  na bankovních ú tech 216
Uhrazené splátky dlouhodobých p ijatých p ek - 308
Uhrazené splátky krátkodobých p ijatých p ek - 1 000

Celkem p íjmy 4 907
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Rozpo et na rok 1999 – Výdaje

Název – Oddíl a paragraf v tis. K
Silnice 382

Provoz ve ejné silni ní dopravy 24

innosti knihovnické 36

Záležitosti kultury j. n. 23

Záležitosti sd lovacích prost edk  j. n. 50

Záležitosti kultury, církví a sd lovacích prost edk  j. n. 20

lovýchovná innost j. n. 70

Ve ejné osv tlení 340

Poh ebnictví 20

Územní plánování 140

Komunální služby a územní rozvoj j. n. 120

Sb r a svoz kom. odpadu 80

Pé e o vzhled obcí a ve ejnou zele 153

Ve ejn  prosp šné práce 15

Civilní ochrana – nevojenská ást 1

Požární ochrana – dobrovolná ást 89

Místní zastupitelské orgány 465

innost místní správy 1 139

Obecné p íjmy a výdaje z finan ních operací 290

Mate ská škola 45

Polská mate ská škola 110

Základní škola 270

Polská základní škola 305

Školní jídelna p i základní škole 380

Školní jídelna p i polské základní škole 320

Školní družina p i základní škole 1

Školní družina p i polské základní škole 1

Dávky sociální pomoci j. n. 18

Celkem výdaje 4 907


